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 المستخلص

 جهاا  الاراناو ا اللاال البهرياا ي     طريا   ةا   النساج   ما   المصانعة   السااات   أصاحت   ، هاه   أيامناا  في
هركاا أطراةا    . الأصالج   الأنساج   هجريار  ةلا   قارنهها  يساح   العةا جا   اتصانناةج   للأطراف لللاي  جهاي 

، ياعلي  ( PLA( )ةما  اللحنجا   )الركتعنا  المارما  ةلا  هناعير مةاماا  مركحا  جريارد هلتمار ةلا  ياعلي          
 . لال البهريا ي م  خلال استخرام الراناو اال( CNF)األجاف نانع السلجلع  ( PBS( )يعهجلج  السبسجنا )

 الألجااف  جماع  اطرياا   االلاال البهرياا ي  الاراناو   مناسا   لأجل هتسج  ظراف هصنجع الرةاما  فار هما  
 مل 5.0 الحالغ التلهي  ملرل أو اجر اقر .PLA / PBS الرةامج  المصنل  م  الألجاف هشبل اأثرهما ةل 

%  6 صالجر ةنار   ةجم في امعةرد ناةم  جافأل لتعلجر منلعي  سم 21 يماران هلهي  الإيرد امساف  ساة / 
 PLA مةاما  هتضجر هم ذل ، يلر .فعل  كجلع 15 قرن  جهر الحعلجمر اةنر استخرام هركجا م  م  الع و

/ PBS  االتاي هام التعصال       البهرياا ي  االلاال  المثلا  للاراناو   المتلجرا  ياستخرام مختلف  ا و نس  ذا
 ذا  ةجام  لجفجا   يحنجا   ةضر  05/05 ينسح  PLA / PBSمةاما  . العةا ج  الأنسج  لها م  اجل هنرس 

 لاراناو  ا يعاسان   مركحا   مةاما   لتصانجع  PLA/PBS ياعلجمر  مصافعف   فاي  CNF إمخاال  هم .فجه مرغعب
 ما  ٪ 1ا PBS٪ 84ا PLA ما  ٪ 05 ما   هتباعو  التاي  المناعند  المركحا   الرةاما   إو .البهريا ي االلال
CNF  فإو ذل ، إل  يالإضاف . العةا ج  الأنسج  هنرس  في اللا م  االأمثل المنلعي  الخصا ص ةنها ينت 
 الخلاياا  االتصاا  أفضال ماع    أفضال  اجر  يأنها هؤمي إل  مةمًا    PBS  ا  PLAالمركح  مع  CNF مةام 



 هنااعير هاام أخجاارًا، .PLA/PBS ا PBSا PLAأفضاال ماا  الاارةاما  المصاانل  فااا  ماا    الحشااري  اللجفجاا 
 امركحاا   PLA / PBS مااي   م  كل م  امجعف نسج  مسامي متراي  يشبل المخلعط  ج اللجف الرةاما 

CNF  الملرنجا   االاياع   الجلسري  استخرام هم. المتعن متتر االلال البهريا يالراناو  ياستخرام المركح 
 الب  المجعف  الألجاف يتشبجل الاالحج  ساةر كلا. التحخر طريا  يلر ذل  يعاسن  إ التها اهم أساسج  كاعال 
 للتع ياع  نظارًا  أيضًاا، . أساسي كاال  الملرنج  الايع  استخرام ةنر ةرث الجران ةل  المنتظم المسام هشتج 

 هظهاار الملارني  الايا   قالاا  ما   المصانعة   الرةاما   فااإو التراكجا  المجعفا ،   ماخاال المساام  لتجام  المناسا  
 .اتنتشان اءاأم يالخلايا اتلتصا  متسن  اهؤمي إل  هتسج  سنح خصا ص
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Summary 

Nowadays tissue engineered scaffolds by electrospinning have become very attractive for 

vascular prostheses due to their ability to renovate the native tissue. The presented PhD thesis 

focuses on developing a new composite scaffold based on poly (lactic acid) (PLA), poly 

(butylene succinate) (PBS) and cellulose nano fibrils (CNF) by the process of electrospinning. 

The materials chosen and the developmental process can fulfill most of the essential 

requirements for vascular tissue engineering.The effect of electrospinning parameter and fiber 

collection method on fiber morphology of PLA/PBS scaffold was studied in order to optimize 

the electrospinning conditions for the scaffold fabrication. It was found that feed rate of 0.5 mL/h 

and needle-collector distance of 12 cm are required to generate smooth and uniform fibers in the 

smallest size with 6 wt% of polymer concentration at voltage of 20 kV. Then PLA/PBS scaffolds 

with different weight ratio were prepared using optimized electrospinning parameters and 

characterized for vascular tissue engineering. PLA/PBS scaffold with 50/50 ratio resulted in a 

uniform fibrous structure with desirable size dimension. The CNF is being introduced into 

PLA/PBS polymer matrix for the fabrication of composite scaffold by electrospinning.  The 

developed composite scaffold consisting of 50% PLA, 48% PBS and 2% CNF results in the 

required and optimized properties needed in the vascular tissue engineering. Finally, the 

coherently blended, microporous walled and hollow fibrous scaffolds were developed from both 

PLA/PBS blends and CNF reinforced composites using coaxial electrospinning. Glycerol and 



mineral oil as core templates allowed hollow fiber formation but uniform pores dispersion on the 

wall occurred only when the mineral oil was used as a core template. Also the scaffold made by 

mineral oil template shows improved surface characteristics, enhanced cell adhesion and 

proliferation performance. 

  

 


